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برخي دس�تيار كارگردان ها و كس�اني كه در آثار با 
عنوان مس�ئوليت انتخاب بازيگر وارد فيلمسازي 
ش�ده اند نقش ها را خريد و فروش مي كنند و چون 
نمي توانند به بازيگران قديمي پيش�نهاد پرداخت 
پ�ول در ازاي نق�ش يا درياف�ت درص�دي از مبلغ 
دس�تمزد ب�ازي دهند ب�ه س�راغ آنه�ا نمي آيند. 
محمود مقامي، بازيگر تلويزيون و سينما درباره آخرين 
فعاليت هاي خود در عرصه س��ينما گف��ت: اين روزها 

درصدد ساخت يك تله فيلم هستم و اگر شرايط مساعد 
باشد به زودي آن را كليد خواهم زد. 

وي افزود: علاوه بر اين براي بازي در فيلم س��ينمايي 
»گنج سرخ« به توافق رسيده ام و به اميد خدا براي آغاز 
پروژه طي دو روز آينده عازم تربت حيدريه هستم. وي 
درباره اولين اثر خود در مقام تهيه كنندگي و كارگرداني 
اظهار كرد: اين تله فيلم در مرحله پيش توليد و بازبيني 

متن قرار دارد. 

مهدي تارخ در مق��ام فيلمنامه نوي��س در حال حاضر 
مراحل آخر نگارش متن را بر عهده داشته و بازنويسي 

اثر را شخصاً بر عهده دارم. 
اگر مشكلي پيش نيايد به اميد خدا اواسط آذرماه توليد 
اين اثر ش��روع مي ش��ود. بازيگر فيلم »اشك نرگس« 
درباره ب��ازي در تله فيلمي كه خ��ودش كارگردان آن 
است افزود: متن اثر هنوز تكميل نشده است و حضورم 

به  عنوان بازيگر در اين اثر مشخص نيست.

گلايهبازيگر»اخراجيها«ازخريدوفروشنقشها

   اسماء  معتمدی
ملان�ي ديام�ز،ُُُ رپر معروف فرانس�وي 
كه چند سالي مي ش�ود به دين اسلام 
گرويده و خوانندگ�ي و آوازه خواني را 
كنار گذاشته اس�ت، چند روز پيش در 
مصاحبه اي كه با نشريه JDD داشت از 
پروژه ها و برنامه هاي خود صحبت كرد 
و اينكه تصميم گرفته به طور خاص وارد 
حوزه لوازم التحرير براي دانش آموزان 
بش�ود و در اين مس�ير فعالي�ت كند. 
ديامز كه از سال 2012رسماً فعاليت هاي 
هنري خود را تمام كرده است به ندرت در 
فضاي رس��انه ها قرار مي گرفت و شايعات 
زيادي درباره او وجود داشت مبني بر اينكه 
بيمار ش��ده و افس��ردگي دارد يا در حال 
تدارك آلبوم جديدي است. او حالا بعد از 
مدت ها با نشريه فرهنگي JDD مصاحبه 

كرده و از برنامه هاي خود گفته است. 
رپر س��ابق فرانس��وي كه اكنون 37 سال 
دارد، با پاسخ به ش��ايعاتي كه درباره او بر 

س��ر زبان هاي مردم بود و اينكه به زودي 
باز به عرصه موس��يقي ب��از مي گردد و در 
ح��ال تنظيم آلب��وم جديدي اس��ت، در 
ستون هفتگي اين نشريه با نام» شايعات 
بي اس��اس« مي گويد: ممكن است بعضي 
از مردم فك��ر كنند كه ما ب��ا وجود برخي 
محدوديت ه��ا خوش��بخت نيس��تيم و 
پذيرفتن چيزهايي مانند شادي خارج از 
س��نت هاي رايج در جامعه س��خت و غير 
ممكن است براي همين فكر مي كنند از 
هر طريق��ي كه بتوان پول به دس��ت آورد 
خوشبختي فراهم مي ش��ود؛ درحالي كه 
امروز براي من چيزه��اي ديگري مطرح 

است و به چشم من جذابيت دارد. 
ديامز كه نام هنري اش ملاني جئورجيدز 
اس��ت تصميم گرفته با يك برند تجاري 
از لوازم التحرير به نام »مل توس��ط مل« 
هم��كاري داش��ته باش��د و ب��راي خود 
درآمدزايي كند براي همين هم مي خواهد 
درباره اين محص��ولات مطالبي را هم در 

صفحه اجتماعي خود به اشتراك بگذارد. 
او در اي��ن رابطه اينط��ور مي گويد: آنچه 
من در گذش��ته با اس��لام آوردن خود به 
دست آورده ام اجازه داده است تا به راحتي 
زندگي كنم. در اين پ��روژه كاري جديد، 

انگيزه اصلي من پول و ماديات نيست. 
او در ادامه صحبت هاي خود مي گويد قصد 
دارد در آينده براي كودكان يك خط توليد 
لب��اس راه اندازي كند و اين را بخش��ي از 
برنامه هاي خود در نظر گرفته است. ديامز 
مي گويد به اسلام اعتماد دارد و تشخيص 
داده اس��ت كه با كنار گذاشتن موسيقي 

مسير زندگي او متوقف نشده است. 
ديامز كه زماني به پرنس��س رپ شهرت 
داشت و بعد از مس��لمان شدن آن را كنار 
گذاشته اس��ت در اين مصاحبه مي گويد: 
من ديگر موسيقي گوش نمي كنم. دوست 
ندارم كه اين جنبش موس��يقيايي غرور، 
خشونت و مصرف گرايي را به من تحميل 
كند؛ چراك��ه فكر مي كن��م رپ مي تواند 

واقعيت هاي دردناكي را ايج��اد كند و به 
اعتقاد من پذيرفتن آن ساده لوحانه است. 
من حالا متحول ش��ده ام و تغيير كرده ام. 
علاوه بر اين مادر هستم كه ديگري هيچ 

ارتباطي با اين محيط ندارم. 
امروز ديگر ديامز علاقه اي به مراس��م 
جايزه نوبل موس��يقي ندارد؛ مراسمي 
كه هر س��ال برگزار مي ش��ود و شبكه 
تلويزي��ون مل��ي TF1 فرانس��ه آن را 
برنامه ري��زي كرده اس��ت. او مي گويد 
10 س��ال پيش اندوه و ترس داشت و 
حالا زندگي اش تغيي��ر كرده و ترجيح 
مي دهد همچنان همين مسير را دنبال 
كند و به گذش��ته بازنگ��ردد. ديامز در 
ادامه مي افزايد: روي چيزي كه تمركز 
كرده خوشحال هستم و نمي خواهم به 
گذشته فكر كنم. گاهي اوقات فكر كردن 

به گذشته برايم نگران كننده است.
  ديامز كه از سال 2008 با پذيرفتن اسلام 
حجاب را براي خود برگزيد تصميم گرفت 
تا خود را بپوشاند. او در مصاحبه با نشريه 
JDD خود را بعد از مسلمان شدن از نگاه 
ديگران اينطور توصيف مي كند: من وقتي با 
ديگران ملاقات مي كنم در نظرشان خيلي 
مهربان هستم و دوستم دارند. فكر مي كنم 
گاهي اوق��ات محكوم كردن مس��لمانان 
نگران كننده است؛ البته سعي مي كنم اين 

وضعيت را بيشتر درك كنم.

خواننده مشهور تازه مسلمان فرانسوي:

آنچهمنبااسلامبهدستآوردهام
اجازهميدهدبهراحتيزندگيكنم

ديام�ز ك�ه از س�ال 2012رس�ماً 
فعاليت هاي هنري خود را تمام كرده 
اس�ت به ندرت در فضاي رسانه ها 
ق�رار مي گرفت و ش�ايعات زيادي 
درباره او وجود داشت مبني بر اينكه 
بيمار شده و افس�ردگي دارد يا در 
حال تدارك آلبوم جديدي اس�ت

 

انتقاد يك گرافيست از شيوه 
سفارش پوستر هاي فجر
پوستر هاي فجر عموماً 

 

به بی تخصص ها  مي رسد
  هادي عسگري

بع�د از انتقاد ه�ا از نح�وه طراح�ي پوس�تر هاي 
جش�نواره فيلم فجر، اين ب�ار نوبت به يك اس�تاد 
گرافيس�ت بود كه ب�ه نحوه س�فارش دهي طراحي 
پوس�تر هاي اي�ن جش�نواره ها اعت�راض كن�د. 
جش��نواره هاي فجر، مجموعه اي از جشنواره هاي 
فرهنگي و هنري است كه غالباً مهم ترين رخداد هاي 
هنري در ه��ر يك از ش��اخه هاي هنر را پوش��ش 
مي دهند. به عبارتي ديگر مهم ترين جشنواره هاي 
هنري كش��ور تحت عنوان جش��نواره فجر برگزار 
مي شود كه ش��اخص ترين آنها جشنواره هاي فيلم 
و تئاتر فجر است. دو جشنواره اي كه غالباً هر سال 
طراحي پوستر هاي آنها با اعتراضات زيادي همراه 
مي ش��ود. به خصوص اينكه طرح هاي مصوب شده 
نسبت به طراح هاي پيشنهادي كه اغلب بعدها ديده 
مي شوند، از كيفيت پايين تري نيز برخوردارند؛ مانند 
اتفاقي كه براي پوستر طراحي شده جشنواره فيلم 
فجر بر اساس چهره مرحوم علي حاتمي بود كه در 
نهايت به عنوان پوستر رسمي جشنواره معرفي شد 
كه يك اديت ناشيانه روي عكس اين كارگردان شهير 
بود نه يك كار واقعي گرافيكي كه بتواند شأنيت علي 
حاتمي را به تصوير بكشد.  روش هاي غير كارشناسي 
سفارش طراحي پوستر هاي جش��نواره فيلم فجر، 
اين بار ص��داي اعتراض بهرام كلهر نيا، گرافيس��ت 
پيشكسوت را درآورده است. اين هنرمند، مي گويد: 
س��فارش پوس��ترهاي رويداده��اي هن��ري فجر 
پيچيدگي هاي خ��ود را دارد و از مجريان برگزاري 
اين رويدادها كه س��فارش دهندگان اصلي هستند 
اين توقع و انتظار مي رود كه به ش��كل برحقي اين 
پوسترها را به كساني كه صلاحيت دارند و مي توانند 
اثر در خور اعتنا و جذابي ارائه دهند، سفارش دهند. 
وي با اشاره به نحوه عملكرد جشنواره هاي جهاني 
براي سفارش پوس��تر به نامدارترين گرافيست ها، 
مي افزايد: افتخار برگزاركنندگان اين اس��ت كه از 
آژانس هاي گرافي��ك كه بهترين گرافيس��ت ها را 
جذب مي كنند براي اين امر كمك مي گيرند چون 
مي دانند اين افراد نيرومن��د و بزرگ فكر مي كنند 
ولي ما متأسفانه اين كار را نمي كنيم و مي دانيم كه 
مناسبات و دوستي و آشنايي جاي سفارش به لايق 

ترين ها را گرفته است. 
اين گرافيست پيشكسوت با اشاره به اينكه ايجاد 
فضايي كه در آن پوس��ترهاي اس��تاندارد براي 
جشنواره ها ارائه شود ساده است، مي افزايد: راه حل 
اين است كه يك ليست از طراحان تراز اول كشور 
تهيه كرد و يك شوراي مشورتي با آنها تشكيل داد 
و طبيعي است بايد كسي مدير هنري ارشد اين 
پروژه باشد. راه حل بعدي هم اين است كه پروژه 
را به تعدادي از طراحان پيشگام و مترقي سفارش 
داد و با همه آنها قرارداد بس��ته شود و اين حق را 
جشنواره براي خود قائل ش��ود كه مثلًا از چهار 

پوستر استفاده كند.

»ما هيچ ... ما نگاه «
 سهم زنان مستندساز

از سينما حقيقت
   زينب تبريزي/ فيلمساز

امسال هم مانند سال هاي گذشته منتظر بودم تا 
اسامي هيئت انتخاب جشنواره سينما حقيقت 
اعلام شود تا نسبت به حضور زنان در اين هيئت 

مطمئن شوم... 
فيلم ها اعلام شد، با خواندن نام هيئت انتخاب باز 
هم اين س��ؤال براي من به وجود آمد، پس س��هم 
زنان در انتخاب فيلم ها كجاس��ت؟ ن��ام فيلم ها و 
صاحبانشان را مرور كردم و با انگشت هاي دستم 
تعداد زنان صاحب فيلم در بخش ملي را شمردم؛ 
تنها اسم 10 زن وجود داشت كه يكي از فيلم ها هم 
مشتركاً با يك آقا ساخته شده است! اين در صورتي 
است كه خود جشنواره نسبت به ثبت نام بيش از 
85 فيلم از طرف زنان مستندس��از ابراز شادماني 
كرده بود. اين روند ناديده گرفتن سهم حضور زنان 
در هيئت انتخاب و بعد داوري سؤال هميشگي من 
طي برگزاري ادوار مختلف س��ينما حقيقت بوده 
اس��ت، البته در چند دوره در بخش داوري شاهد 
حضور چند فيلمساز زن بوده ايم اما به نظر اينجانب 

اين حضورها كاملًا نمايشي ست. 
در صورتي كه اتفاقاً س��هم حضور زن��ان خارجي 
در داوري فيلم ه��ا در بخ��ش بين المل��ل بس��يار 
پررنگ تر است... آيا زنان فيلمساز خارجي نسبت 
به مستندس��ازان داخلي از س��طح دانش بالاتري 
برخوردارن��د؟ هنوز ب��راي اين س��ؤال هم جواب 
مناسبي پيدا نكرده ام. البته اين متن ممكن است 
اين ش��بهه را به وجود بياورد كه من براي شخص 
خودم بلندگوي اعتراض به دس��ت گرفت��ه ام، اما 
بايد بگويم، هميش��ه و در همه جا نس��بت به عدم 
حضور فيلمسازان زن، كه سهم مهمي در سينماي 
مس��تندمان دارند اعتراض كرده ام ولي هميش��ه 
غيرمكتوب. اين بار آن را مي نويس��م تا ثبت شود، 
شايد بر انتخاب هيئت داوران جشنواره امسال كه 

هنوز از آن بي اطلاع هستيم تأثيري گذاشت.

   معصومه طاهري
تبليغ��ات و آگهي هاي بازرگان��ي هرچند از جمله 
راه هاي درآمدزايي صدا و سيما محسوب مي شود 
و به نوعي از بخش هاي اصلي اس��ت اما اين به هيچ 
وجه مجوزي نيست تا در كيفيت و چگونگي ساخت 
تبليغات نظارت��ي صورت نگيرد. متأس��فانه اخيراً 
كه كفگير رس��انه ملي به ته ديگ خورده در بيشتر 
موارد كميت بر كيفيت غالب ش��ده و گويا نظارت 
چنداني هم بر پخش تبليغ��ات تلويزيوني صورت 
نمي گيرد اين مس��ئله به خصوص در ش��بكه هاي 
جديدالتأس��يس عموميت بيش��تري دارد. يكي از 
آنها تابوش��كني و عدول از خط قرمزهايي است كه 
بعضاً در تبليغات ديده مي ش��ود. مثلًا مدتي است 
براي تبليغ فلان اپراتور تلفن همراه از سكانس فيلم 
سينمايي »لالالند« استفاده مي شود؛ آنجايي كه دو 
بازيگر اصلي فيلم اتوبان شلوغي را مي بندند و جلوي 
ماش��ين ها ش��روع به رقص و آوازه خواني مي كنند 
و همان ريتم و حركات در اين تبلي��غ وجود دارد يا 
براي تبليغ مايع ظرفشويي بيشتر از خود محصول 
از نماي بسته صورت و چش��م و ابروي زنان استفاده 
مي كنند چنانچه به جاي محصول مورد نظر،  تصوير 
صورت دختركي بزك ش��ده آن  هم از نماي نزديك 
نمود بيشتري دارد تا آن كالاي تبليغاتي مورد نظر! 
و البته از اين دست نمونه ها در تلويزيون كم نيست.  
در اين راس��تا با توجه به نياز مالي تلويزيون بعضي 
از ش��ركت ها در تبليغات خود هنجارش��كني هاي 
تعمدي دارند. براي مثال يكي از شركت هاي شوينده 
قديمي در تبليغات خود بي محابا تابوشكني آشكاري 
مي كند. چند س��ال قبل در تبليغات اين شركت، 
دختربچه ها و پس��ربچه هاي نس��بتاً بالغ در حمام 
مشغول شس��تن خود با اين ش��وينده بودند و آواز 
مي خواندند. بيلبوردهاي ب��زرگ تبليغاتي آن هم 
درسطح شهرها نصب شده بود. همين باعث اعتراض 
خيلي از خانواده ها براي چنين هنجارشكني گرديد 

كه تا مدت ها مانع تبليغات اين شوينده شدند. 
پرواضح است اينها خود جزئي از شگردهاي تبليغي 
براي نهادينه شدن محصول در ذهن مخاطب است 
و وقتي محصولي حرفي براي گفتن نداشته باشد 
از ترفند حاشيه سازي و هنجارشكني در مورد آن 
استفاده مي كند تا ديده شود و بينندگان  آن تبليغ 
را به  وسيله همين حاشيه هاي فني به ياد بياورند 

و به محض دي��دن كالا در هر فروش��گاهي آن را 
تهيه كنند،  اما استفاده از مسئله جنسي و مغاير با 
ارزش هاي ايراني– اسلامي كه اين روزها كم كم 
در رسانه ملي درحال باب شدن است چيزي نيست 
كه بتوان به راحتي از آن چشم پوشيد؛ شايد براي 
برخي از مس��ئولان ناظر در صدا و سيما و عوامل 
پخش تلويزيوني اين مسئله امري عادي باشد، زيرا 
آنها تبليغات داخلي تلويزيون را با تبليغات مبتذل 
ماهواره اي مقايسه مي كنند؛ چه آن كه اخيراً هم 
تعدادي از بازيگران سينما و تلويزيون گفته بودند 

تلويزيون ايران را نگاه نمي كنند! 
اما بي توجهي ب��ه چگونگي تبليغات به هيچ وجه 
توجيه كننده جرياني كه درحال رخ دادن اس��ت 
نيست، زيرا تقليد از شبكه هاي ماهواره در كيفيت 
تيزرهاي تلويزيوني، كار را به جايي رسانده است 
كه گاه يك تبليغ مستهجن عيناً با كاراكترهاي 
ايرانيزه شده از رسانه ملي پخش مي شود به شكلي 
كه براي كساني كه دارنده ماهواره هستند كاملًا 

تداعي گر تبليغ اصلي است.
 اين موض��وع چند نكته را نش��ان مي ده��د؛ اول 
آن كه با توجه به قوانين ديني و عرفي به طور  حتم 
ش��يطنت هايي جدي در امر تبليغاتي تلويزيوني 
در حال رخ دادن اس��ت كه نبايد آنها را دست كم 
گرف��ت و بي توجه ب��ود و ديگر آن كه س��ازندگان 
تبليغات تلويزيوني متأس��فانه با اين عدول از خط 
قرمزها در چگونگ��ي تبليغات تلويزيوني نش��ان 
مي دهند از خلاقيت چنداني براي جذب مخاطب 
داخلي برخوردار نيستند توسل به مسائل جنسي و 
هنجارشكنانه در تبليغات و كپي برداري از آگهي هاي 
ماهواره اي حتي س��كانس هاي معروف سينمايي 
هاليوود اي��ن امر را به وضوح نش��ان مي دهد؛ البته 
ممكن است سفارش شركت هاي مالك و سرمايه دار 
براي تبلي��غ تلويزيوني هم مؤثر بوده باش��د و آنها 
خودشان سفارش چنين تبليغاتي را با اين شيوه ها 
بدهند كه در اين جا باز ه��م نياز به مراقبت و دقت 
بيشتري از سوي ناظران پخش تبليغات تلويزيوني 
اس��ت زيرا تبليغات به دليل تكرار از ش��بكه هاي 
مختلف و استفاد از فنون تأثيرگذاري پيام مي تواند 
به مرور زمان برخي از هنجارشكني هاي غيرمتعارف 
را در جامعه عادي س��ازي كند، كه اصلًا در ش��أن 

رسانه ملي نيست.

تابوشكني تبليغاتي در رسانه ملي

»لالالند«همبهتلويزيونآمد!

   حسن روانشيد*
اگرچه دين مبين اس��لام اس��اس مودت را بر انفاق 
گذاش��ته و در قرآن مجيد س��ور متنوعي را به اين 
امر مهم اختصاص داده اس��ت اما ابت��كارات خاص 
در س��رزمين ايران كه مردم آن به رأفت و مهرباني 
زبانزد خاص و عام هستند از ديرباز رونق داشته است. 
ماه هاي محرم و صفر هرسال بهانه اي است براي اين 
عمل پسنديده تا كس��اني كه دستشان به دهانشان 
مي رسد سفره هاي نذر را گسترده نموده و به اين بهانه 
دارا و ندار را كنار هم بنشانند تا مهمان خاندان عصمت 
و طهارت باشند. پذيرايي با چاي و شيريني و حتي 
صبحانه و عصرانه در روضه خواني ها يك عادت ديرينه 
اس��ت كه خوش��بختانه روزبه روز افزون تر مي شود، 
قرباني كردن حيوانات حلال گوش��ت ازجمله مرغ، 
گوسفند، گاو و شتر از آن نمونه است كه گوشتشان 
صرف پخت غذاي گرم يا به صورت خ��ام در اختيار 
طالبان نذورات گذاش��ته مي ش��ود. انفاق در كشور 
مسلمان ايران يادگار پس��نديده اي است كه تاريخ 
3هزارس��اله دارد و پس از ظهور اسلام در اين كشور 
كه مردم آن از ديرباز همچنان يگانه پرست بوده اند، 
رونق و روال بهتري به خود گرفته اس��ت و طرق آن 
افزون گرديده تا جايي كه به مرحله كمك براي اعمال 
جراحي بيماران تهيدس��ت و تدارك جهيزيه براي 

دختران دم بخت نيز منجر شده است. 
پروسه خيرين كه ظرف سال هاي اخير به اين عمل 
پسنديده افزوده شده معضل مدرسه سازي و ايجاد 
خانه هاي بهداشت و فرهنگ را نيز تا حدودي حل 
نموده و اگر اينگونه فراگير ش��ود در كمترين زمان 
ممكن مي تواند جامعه را فقرزدايي نمايد. فرهنگ 
انفاق يكي از خصايص بارز دين مبين اس��لام است 
كه بيشتر در بين شيعيان جهان و به خصوص كشور 
ما ايران رايج مي باشد و اينگونه قلب ها را بيشتر به 
هم نزديك مي كند. به جز روش هاي آش��كار ايجاد 
انجمن هاي خيريه و كمك به ايتام كه قديمي ترين 
آنها مرب��وط به نيم قرن پيش اس��ت و با نام انجمن 
مددكاري امام زمان)عج( در كش��ور ايجادش��ده و 
در طول اين دوران بدون استفاده از كمك دولت ها 
هزاران خانواده بي سرپرست را تحت پوشش گرفته 
و تحصيلات فرزندان يتيم را تا مراحل عاليه همراهي 

كرده است بدون اينكه كوچك ترين تبليغي پيرامون 
اين سنت پس��نديده يا نام استفاده كنندگان تحت 
پوشش اعلام شده باشد، يكي از بارزترين روش هاي 
انفاق كه تا نيم قرن پيش در شهرها فراوان بود و امروز 
به ندرت در روستاها رايج است سنت »چوب خط« 
اس��ت كه مي توانس��ت راهگش��اي گرفتاري ها و 
مشكلات خانواده ها باشد. آن زمان اكثر مردم چند 
»چوب خط« كه هركدام از قطعه اي از شاخه درخت 
گردو به وجود آمده بود داشتند و هركدام مربوط به 
يكي از نيازهاي روزمره آنها بود، خريد گوشت، نان، 
نفت و حتي رفتن به گرمابه به وسيله اين چوب خط ها 
انجام مي شد. زن خانواده براي تهيه گوشت مورد نياز 
به قصابي محل مي رف��ت تا »ده نار ي��ا ربع كيلو« 
گوش��ت تهيه كند اما چون حقوق مرد خانه به طور 
ماهانه پرداخت مي ش��د پولي براي تهيه مايحتاج 
خود نداش��ت بنابراين »چوب خط« را به قصاب يا 
نانوا مي داد تا به وسيله چاقو خشي به آن بزند. اين 
چوب در پايان هرماه به وسيله مرد خانه نزد كاسب 
برده مي شد تا خش ها شمارش شود و سرجمع آن 
پرداخت گردد. اين سنت پسنديده علاوه بر اينكه 
هتك آبرو براي خريدار نداشت نوعي انفاق بود كه 

عنوان نسيه بري به او مي شد. 
در حقيقت چوب خط روشي ساده و بسيار قديمي 
براي شمارش به حس��اب مي آمد كه در آن از نوعي 
تناظر يك به يك استفاده مي گرديد و به عنوان مثال در 
شمارش تعداد گوسفندان هر گله از يك خش بهره 
مي گرفتند. سابقه كاربرد چوب خط به گذشته هاي 
پيش  از تاريخ مي رسد و باستان شناسان نمونه ها و 
شواهد بسياري از آن يافته اند كه در واقع بهترين راه 
شمارش در قديم بوده اس��ت. در يكي از ساده ترين 
حالت ها، چوب خط تكه اي از چوب يا استخوان بوده 
كه روي آن به ش��ماره بارهايي كه رويدادي مانند 
طلوع خورشيد يا زدن شكار رخ مي داد حك مي شد. 
در اين حال��ت چوب خط كاربرد يادآوري داش��ت. 
گاه گره زني ريس��مان يا نگهداري دانه هاي سنگ 
يا حبوبات نيز براي اين منظ��ور به كار مي رفت كه 
تسبيح نيز يادگاري از اين نوع ابزار يادآوري بود كه از 

روزگار كهن تا امروز باقي مانده است. 
*روزنامه نگار پيشكسوت

فرهنگانفاقباواسطهچوبخط!

   حسين بركتي
فيلم »قهرمانان كوچ��ك« به كارگرداني 
حسين قناعت مدتي است اكران شده و در 
همه شهرها با اقبال بسيار خوبي از طرف 
مخاطب كودك و بزرگس��ال روبه رو شده 
اس��ت. اين اقبال به حدي خوب است كه 
به گفته كارگردان، گروه س��ازنده فيلم را 
ترغيب كرده تا قسمت دوم اين فيلم را نيز 
در دست توليد داشته باشند. »قهرمانان 
كوچك« داس��تان چند كودك است كه 
براي حفظ ش��غل پدران كارگرش��ان به 
مبارزه با قاچاقچيان مي پردازند. در ادامه 
نقد اين فيل��م را مي خواني��د. »قهرمانان 
كوچك« داستان چهار كودك و نوجوان 
هفت تا 11 س��اله تكواندوكار اس��ت كه 
پدرانش��ان، كارگران يك كارخانه توليد 
لوازم التحريرِ در ش��رفِ تعطيلي هستند. 
اين كودكان براي جلوگي��ري از بيكاري 
پدرانش��ان و گير انداخت��ن قاچاقچيانِ 
اين كالا، كه در واق��ع عاملان اصلي بيكار 
شدن والدينشان هس��تند، به تعقيبِ آنها 
مي پردازند و ماجراهايي ش��اد، اكش��ن و 

سرگرم كننده را رقم مي زنند. 
قصه آخرين فيلم قناعت ساده و سرراست 
است و س��اختار به نحوي اس��ت كه هم 
مي تواند مخاط��ب كودك و نوج��وان را 
جذب و هم مخاطب بزرگسال را سرگرم 
كند. در واقع نيت اصلي كارگردان سرگرم 
كردن ك��ودكان و والدين آنها در س��الن 
سينما بوده است. به نحوي كه خانواده ها 
ساعات مفرحي را در سالن سينما تجربه 
مي كنند و اقبال خوب به اين فيلم نشان 
مي دهد كارگردان به مقصود خود رسيده 
اس��ت.  اما در خلال اين داس��تان جذاب 
نكته بس��يار مهمي نيز مطرح مي شود و 
آن حماي��ت از توليد ملي اس��ت. چيزي 

كه كارگردان از آن به عنوان گسترده نگه 
داشتن سفره كارگران ايراني ياد مي كند. 
اگر مي خواهيم در سال هاي آينده به اين 
مهم دست پيدا كنيم و كودكان و نوجوانان 
امروز از حالا بدانند كه قاچاق كالا و بسته 
ش��دن درِ كارخانه هاي وطني چه عواقب 
وحش��تناكي دارد بايد اين موضوع را در 
قالب مفاهيم س��اده مانند آنچه در فيلم 
»قهرمان كوچك« مطرح مي ش��ود ارائه 
كنيم. قناعت خوب مي دانس��ته موضوع 
اصلي فيلمش ممكن است براي كودكان 
غيرقابل درك يا شعاري به نظر برسد، به 
همين دليل اين موضوع را در قالب قصه اي 
ساده اما پرتب و تاب و شيرين براي بچه ها 
روايت مي كند. فيلم ريتم بسيار تندي دارد 
و از صحنه هاي موزي��كال و رزمي در آن 
استفاده شده است. بچه ها اين سكانس ها 
را با اشتياق تماشا مي كنند و چون فيلم را 
دوست دارند و مي توانند با شخصيت هاي 
آن همذات پنداري كنند به درك درستي از 
مفهوم مورد نظر كارگردان نيزمي رسند. 

قهرمانان فيل��م چند ك��ودك و نوجوان 

هس��تند ك��ه ب��ا بازي ه��اي خ��وب و 
دلنشينش��ان باعث مي ش��وند مخاطب 
ماجراجويي هايش��ان را دنبال كند. فيلم 
همچنين ب��ه عنوان اولين اثر س��ينمايي 
موزيكال رزمي ايراني ب��ه نحوي با تبليغ 
ورزش هاي رزمي به ترويج اين ورزش نيز 
مي پردازد. به طوري كه به گفته كارگردان 
بس��ياري از كودكان��ي كه در جش��نواره 
كودك و نوجوان اصفهان اين فيلم را تماشا 

كرده اند پس از اتمام فيلم براي ثبت نام در 
كلاس هاي تكواندو اب��راز تمايل كرده اند. 
قناعت ب��ا س��ابقه س��ال ها كار در عرصه 
س��ينماي كودك، به خوب��ي رگ خواب 
مخاطب كم سن و سال را مي شناسد و با 
شناخت مناسب، دست روي رشته ورزشي 
تكواندو گذاشته است. قهرمانان فيلم كه 
همگي ورزشكار هستند، به همراه يوسف 
كرمي قهرمان سابق تكواندوي المپيك، 
لحظات هيجان انگيزي را براي مخاطبان 

كودك و نوجوان رقم زده اند. 
»قهرمانان كوچك« مانند اغلب آثار موفق 
كودكان از المان هاي فانتزي نيز بهره برده 
است. در فيلم شاهد حضور كاراكتري به نام 
غول چراغ جادو هستيم كه البته شخصيتش 
تفاوت هايي با آنچه پيشتر با او در قصه ها و 
افسانه ها آش��نا ش��ده ايم دارد. غول چراغ 
جادوي فيلم مانند شخصيت هاي اصلي قصه 
يك كودك اس��ت. حضور اين شخصت به 
خوبي رگه هاي فانتزي فيلم را تأمين كرده و 
باعث رضايت مخاطب ك��ودك و نوجوان 
مي شود. موفقيت آخرين فيلم قناعت و اقبال 
مخاطب به آن يادآور اين موضوع است كه 
سينماي كودك در ايران امكان ادامه حيات 
و بقا دارد. اي��ن امكان بقا ام��ا به زحمت و 
تلاش افرادي بس��تگي دارد كه دلبس��ته 
سينماي كودك و نوجوان باشند و آثارشان 
را براي كودكان و به عشق آنها و نه براي پر 
كردن ليست فيلم هاي جشنواره هاي فيلم 
كودك و نوجوان مي سازند. خوشبختانه 
حسين قناعت يكي از اين كارگردانان است 
كه به نيت سرگرم كردن كودكان و خلق 
جاذبه روي پرده سينما مي انديشد و حالا 
پس از ساخت چندين اثر در اين ژانر رگ 
خواب مخاطب كودك و حتي بزرگسال را 

به دست آورده است.

موفقيت نسبي يك فيلم از سينماي كودك در رقابت با سينماي اجتماعي

»قهرمانانكوچك«نگاهيفانتزيبهدنيايكودكانهدارد

قصه آخرين فيلم قناعت س�اده و 
سرراست است و ساختار به نحوي 
اس�ت كه ه�م مي توان�د مخاطب 
ك�ودك و نوج�وان را ج�ذب و هم 
مخاطب بزرگسال را سرگرم كند. 
در واق�ع ني�ت اصلي كارگ�ردان 
س�رگرم كردن ك�ودكان و والدين 
آنها در س�الن س�ينما بوده است


